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„A huszár mi vagyunk!”

A huszár több mint egy lovas katona, a huszár mi
vagyunk, a nemzeti karakterünk egyenruhába öltött
lényege – ezekkel a szavakkal köszöntötte Magyar-
ország honvédelmi minisztere, Szalay-Bobrovniczky
Kristóf a 18. Nyíregyházi Huszártalálkozó résztvevõ-
it. Az augusztus 26-ai rendezvényen a hungarikummá
vált magyar huszárok múltja és hõstettei elõtt tiszte-
legtek az Országzászló téren, majd a Sóstói Múze-
umfaluban.

Gyalogos és lovas díszmenet indult az Országzászló
térre a magyar huszár szobrához a huszártalálkozón,
melyen hazánk honvédelmi minisztere hangsúlyozta,
számára személyes ügy a magyar huszárság szellemisé-
gének továbbvitele és a hagyományõrzés.

A magyar nemzet lelki lényegébõl fakad
Szalay-Bobrovniczky Kristóf emlékeztetett, a magyar

nemzet egy egész csapatnemet adott a világnak, ha-
gyományait pedig szinte az egész világon ápolják, a
szocializmus és a kommunizmus pusztítása miatt vi-
szont éppen a magyarok számoltak le azzal és felej-

tették el a huszárság intézményét. – A huszár kreatív,
eszes, gyors, öntevékeny, bátor, büszke és magabiz-
tos, ezek pedig mind olyan adottságok, amelyek nem
pusztán katonai erények, hanem ma a nemzetek kö-
zött versenyképességünk alapját jelentik. Ez fakad a
magyar nemzet lelki lényegébõl. Mindez személyes
ügyem azért is, mert mindkét nagyapám hivatásos hu-
szártiszt volt, számos férfi rokonom hivatásos vagy tar-
talékos huszár volt. Olyan is, aki a méltán híres Csá-
szári és Királyi 14. Huszárezredben szolgált, nagyobb
részt itt helyezkedett el Nyíregyházán – hangsúlyozta
Szalay-Bobrovniczky Kristóf.

Ismét lesz huszáregység a honvédségben
A honvédelmi miniszter beszédében egyben köszöne-

tet mondott azoknak a lelkes hagyományõrzõknek, akik
idõt, pénzt és energiát nem kímélve nem hagyták elfe-
ledni a magyar huszárt, hangsúlyozva, továbbra is támo-
gatni fogják õket ebben a fontos munkában. A honvédel-
mi miniszter kiemelte, hamarosan ismét lesz modern, nem
lovasított, fontos harcfeladatot ellátó huszáregység a
Magyar Honvédségben.

Katonavárosi hagyományok
A Huszártalálkozó vendégeit dr. Kovács Ferenc köszön-

tötte. Nyíregyháza polgármestere kiemelte, a város igyek-
szik õrizni a huszárság szellemiségét, nem véletlen, hogy
sok utcát huszártisztekrõl neveztek el. A magyar huszárság
bekerült a települési értéktárba is. – A városvezetés határo-
zott célja a huszárok hagyományának, szellemiségének
õrzése, ápolása és továbbadása. Büszkén gondolhatunk arra,
hogy bár már egyetlen laktanya sem mûködik Nyíregyhá-
zán, de a város visszakerül a katonavárosok körébe.

Honvédelmi Családi Nap
Az Országzászló téren megtartott megemlékezésen részt

vett dr. Böröndi Gábor, a Magyar Honvédség vezérkari
fõnöke is, a köszöntõbeszédek után megkoszorúzták a
magyar lovas huszár szobrát. A hagyományos díszmenet
és díszsortûz után a rendezvény a Sóstói Múzeumfaluban
folytatódott, ahol a huszárok mellett a Magyar Honvédség
katonái, tûzoltók és rendõrök is bemutatókkal készültek,
hogy maradandó élményt nyújtsanak a találkozón részt-
vevõk számára – minden korosztályra gondolva.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Ez a csomópont is kész!
A Városháza Sajtószolgálat múlt heti közleménye

szerint a végéhez közeledik a Tiszavasvári út – Der-
kovits utca csomópontjának fejlesztése, melynek so-
rán többek között jelzõlámpás forgalomszabályozást
is kialakítottak iskolakezdésre.

Ennek 72 órás próbaüzeme lapzártánk idõszakában,
szerdán kezdõdött meg – ez idõ alatt a tervek szerint
kijavították az esetlegesen felmerülõ üzemzavarokat
–, de ezt követõen is folyamatos lesz már a mûködése.
Az elképzelések szerint szeptember közepén pedig hi-
vatalosan is átadják az új csomópontot. Forgalomkor-
látozásra az érintett területen múlt hét közepétõl már
nem kell számítani, ezzel együtt kérik, hogy az arra
járók ne rutinból vezessenek. Mint ismert, Nyíregyhá-
za MJV Önkormányzata bruttó 855 millió forint száz-
százalékos, vissza nem térítendõ támogatást nyert a 
„Tiszavasvári út-Derkovits utca csomópontjának fej-
lesztése”  címû,  TOP-6.1.5-16-NY1-2021-00005  azo-
nosítószámú pályázat keretében. A projekt megvalósí-
tásában konzorciumban együttmûködik a Magyar Köz-
út Nonprofit Zrt.

Több sáv, biztonság
Az önkormányzattól rövid összegzést kérve kiderült,

a Tiszavasvári út – Derkovits utca és a Tiszavasvári út
– Csalitos utca csomópontjának jelzõlámpás irányítás-
ra történõ átalakítása azért is volt szükséges, mert ko-
rábban ezek a forgalmas helyszínek mindössze közúti
jelzõtáblákkal voltak szabályozva. A meglévõ sávok
száma és kialakítása nem igazodott a forgalom nagy-
ságához. A beruházás során a két érintett keresztezõ-
dés kapacitásbõvítése történt meg a Derkovits utcai és
a Csalitos utcai csomópontokban. Külön sávokat ala-
kítottak ki a centrum felõl balra kanyarodó jármûvek
számára a Derkovits és Csalitos utcák irányában is. A
centrum irányából a fejlesztést követõen két sávon
haladhatnak a jármûvek a korábbi egy sáv helyett Ti-
szavasvári felé egészen a Derû utcáig, ahol 1 sávra
szûkül vissza a pálya. A csomópontokban jelzõlámpás
forgalomirányítást vezettek be, amely segíti a bizton-
ságos közlekedést minden közlekedõ fél számára, egy-
ben biztosítja a gyalogosok és kerékpárosok védelmét.
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A fenntartható közlekedés feltételeinek megteremté-
se volt a fõ célja a „Csomópont és kerékpárút fejlesztés
Nyíregyházán” címû projektnek, melyet Nyíregyháza ön-
kormányzata több mint 621 millió forint vissza nem térí-
tendõ európai uniós támogatásból valósított meg. Az in-
tézkedések hozzájárulnak az éghajlatváltozás mérsék-
léséhez és a szén-dioxid-kibocsátás csökkentéséhez is. A
projekt keretein belül elkészült a „BringaApp”, mely a
kerékpáros közlekedés népszerûsítésére fókuszál.

A Kállói-Tünde is ebbõl készült

A Kállói út – Tünde utca csomópont átépítése volt az
egyik fontos állomása a Terület- és Településfejlesztési
Operatív Program részeként megvalósuló pályázatnak,
melyrõl múlt hétfõn a városházán tartottak sajtótájékoz-
tatót. Megépült egy négyágú körforgalom, a csomópont
környezetében pedig gyalogos- és kerékpárút alakult ki,
illetve minden ágán átkelõhely létesült. A csomópont
megvilágítása érdekében kiépítettek egy új közvilágítási
hálózatot is.

Öt településrészen

A biciklivel való közlekedés támogatásához a nyíregy-
házi utcák fejlesztése volt a középpontban, a kerékpá-
rosbarát fejlesztés 15 utcát érint, összesen 7792 méter
hosszan – idézte vissza a projekt erre vonatkozó informá-
cióit dr. Kovács Ferenc polgármester. Az érintett útsza-
kaszok adottságait figyelembe véve irányhelyes kerék-
párnyom, osztatlan gyalog- és kerékpárút, valamint lakó-
pihenõ övezet kijelölése valósult meg 5 településrészen.
A beruházás hozzájárul az éghajlatváltozás mérséklésé-
hez és a szén-dioxid-kibocsátás csökkentéséhez, egy él-
hetõ városi környezet kialakulásához.

Mobilalkalmazás, kerékpáros infókkal

A projekt során elkészült a BringaApp mobilalkalma-
zás, melyet a Nyíregyházi Turisztikai Nonprofit Kft. üze-
meltet. Használata során hasznos információt lehet kap-
ni Nyíregyháza és a térség látnivalóiról, a biciklivel fel-
kereshetõ helyszíneirõl. A turisztikai és közösségi szem-
pontok mellett a kerékpárosok igényeit is figyelembe
vették a fejlesztés során, így nyilvános illemhelyek, bi-

ciklitárolók és kerékpáros szervizek is megjelennek az
appban, a gyerekekre gondolva pedig néhány játszóteret
is feltüntettek. A kerékpáros közlekedés népszerûsítésére
készült mobilalkalmazás egyik célja pedig a közleke-
désbiztonságra történõ figyelemfelhívás – a biztonsági és

BringaApp: kerékpárral (és telefonnal) Nyíregyházán
Két keréken bebarangolható a város és környéke a mobilalkalmazás segítségével

kötelezõ kerékpáros felszerelések, a KRESZ szabályai-
nak betartása.

Túraútvonalak az applikációban

– Ezt az applikációt elsõsorban azoknak készítettük,
akik kerékpárral szeretnék felfedezni Nyíregyházát és a
környéket. Ez azt jelenti, hogy az applikáció rövidebb és

hosszabb túraútvonalakat is tartalmaz, ezeket végigjár-
va megismerhetjük Nyíregyháza és a térség történelmi
emlékhelyeit, a kulturális örökség helyszíneit. Ha meg-
nyitunk az appban egy-egy túrát, akkor megjelenik a tú-
rának a térképe, megjelenik az a kilométer, amennyi alatt
a túrát teljesíthetjük, illetve az átlagos idõtartam, ami
szükséges az út megtételéhez – nyilatkozta a Nyíregy-
házi Turisztikai Nonprofit Kft. ügyvezetõje.

Információk a látványosságokról
– Emellett feltûnnek azok a pontok, melyek a látvá-

nyosságokat és az attrakciókat jelentik. Ezekre rákattint-
va képi és szöveges formában is információkat szerezhe-
tünk az adott látványosságról, nevezetességrõl – részle-
tezte Furkóné Szabó Marianna.

Hosszabb távra is vállalkozhatunk
Megtalálhatjuk a népszerû kerékpártúra-útvonalakat.

Biciklizhetünk a belvárosban, de közkedvelt a Nyíregy-
háza–Sóstó közötti szakasz, segít megismerni Nyíregy-
háza várostörténetét, valamint bebarangolható a bokor-
tanyák világa. Emellett hosszabb utak megtételére is vál-
lalkozhatunk, hiszen helyet kaptak azok a túraútvonalak
is, amelyeket korábban a Középkori Templomok Útja
Egyesület közremûködésével alakított ki a TDM. – Gon-

doltunk a sportosabb, aktívabb érdeklõdõkre is. Nyíregy-
házáról indulva van dél-nyírségi túraajánlatunk, akár a
Rétközi táj vidékét is felfedezhetjük, és természetesen
Tokaj is elérhetõ az ajánlott túraútvonalak által – tette
hozzá az ügyvezetõ.

Bõvíthetõ
Az applikáció tartalma szabadon bõvíthetõ, így idõvel

új útvonalakkal, helyszínekkel színesedhet a kínálat. Az
útvonalakat betöltve zöld parkokon, hangulatos tereken,
biztonságos kerékpárutakon át bringázhatnak az érdek-
lõdõk, miközben megismerhetik a térség kulturális örök-
ségeit, mérhetik a kilométereket, élményeiket pedig meg-
oszthatják a közösséggel is: véleményt írhatnak, fotókat
csatolhatnak.

Ingyenesen letölthetõ alkalmazás

Az alkalmazás már elérhetõ a Google Play Áruház-
ban, az Apple App Store-ban való megjelenése folya-
matban van. A könnyebb keresés érdekében javasolt, hogy
a BringaApp szót egyben írják be a keresõbe az érdeklõ-
dõk, így a sárga ikonos applikációt azonnal megtalálhat-
ják. Az alkalmazás regisztráció nélkül is használható,
bejelentkezés után viszont a felhasználó bejelölheti
kedvenc útvonalait és helyszíneit, megtekintheti a geo-
caching játék során begyûjtött tárgyakat és az azokért
kapott pontokat. A profiljában láthatja az aktivitási elõz-
ményeit, és olyan mérõszámokat, mint az átlagsebes-
ség, a megtett távolság vagy az elégetett kalória.

Furkóné Szabó Marianna és dr. Kovács Ferenc



Aktuális 2023. szeptember 4. 3

Ha az országos hírportálokat tényszerûen böngésszük,
egyértelmûen kirajzolódik, hogy Európában mi a trend.
Az Európai Unió kétséget nem tûrõen kinyilvánította,
hogy a zöldátállás élharcosa lesz a világban, s ennek
egy fontos területeként jelölte meg az elektromobilitást,
hiszen a károsanyag-kibocsátás egyik legnyilvánvalóbb
területe a közlekedés. A globális klímavédelem egy sar-
kalatos pontjaként megkezdõdött a (nem csak európai)
autóipar átállítása elektromos irányba, eszerint az EU-
ban például nem elfogadható 2035 után a belsõ égésû
motorral szerelt új autók gyártása, értékesítése! A közeli
dátum és az elhatározás egy egész ipart alakít át techno-
lógiával, szemlélettel együtt, melynek egyik alapja az
akkumulátorgyártás, ami a „villanyautóknak” nélkülöz-
hetetlen darabja, alapja. S míg ezt Európa-szerte üdvöz-
lik, szinte ugyanazok az érdekcsoportban lévõk Magyar-
országon harsányan és durván ellenzik.

„Európa fokozza az erõfeszítéseit”
„Európa fokozza erõfeszítéseit az elektromos jármû-

vek (EV) akkumulátorgyártóinak vonzására” – írta június-
ban a portfolio.hu, „ébredõben az európai akkumulátor-
gyártás” – közölte korábban a novekedes.hu, s még so-
rolhatnánk a szalagcímeket. A lényeg ugyanaz, amel-
lett, hogy több helyen elérhetõ a pillanatnyi európai és
hazai állapotok feltérképezése: Európának fel kell ven-
nie a versenyt más földrészekkel, és igazodnia kell saját
elképzeléseihez is. Ami ugyanaz: a zöldátállás jegyé-
ben egyre több elektromos jármûre lesz szükség – szem-
ben a környezetszennyezõbbnek tartott belsõ égésû mo-
torral szereltekkel.

Ami Európában jó, Magyarországon rossz?
Ehhez pedig akkumulátorokra van szükség, az ezt elõ-

állító gyárak megépítése és tervezése rohamtempóban
indult meg a kontinensen. Ennek válhat az egyik élhar-
cosává Magyarország, miközben vérre menõ versenyt
folytatnak a különbözõ európai országok ezekért a beru-
házásokért. Mondhatni, teljes az egyetértés, kizárólag
hazánkban ellenzik, miközben Frans Timmermans, az
Európai Bizottság alelnöke így fogalmaz: „Európában
készülnek a legjobb autók, ezért nem lehetünk a múlt
rabjai, tömeges akkumulátorgyártásba kell kezdeni”, s
például olyan meghatározó környezetvédelmi szerveze-
tek, mint a Greenpeace is üdvözlik e folyamatokat és a
konkrét beruházásokat (ld. az Egyesült Királyságban).
Kívülrõl nézve érdekes, hogy ugyanazok a magukat zöld-
nek mondó szervezeteknek és politikai csoportosulások-
nak – amelyek nyugaton támogatják az ügyet – a ma-
gyarországi „megfelelõi” éppen ellenzik.

Rengeteg európai országban van
vagy/és lesz akkumulátorgyár

A portfolio.hu cikke például a Reuters alapján részle-
tezi, hogy Belgiumban, az Egyesült Királyságban, Cseh-
országban, Finnországban, Franciaországban és Német-
országban éppen mit terveznek, mit hagytak jóvá, s már
mi minden mûködik, mekkora kapacitással. A Reuters

Egész Európa fokozza az akkumulátorgyártást, a nyugati
zöldek üdvözlik, Magyarországon az ellenzék ellenzi

elemzése továbbá felsorolja, hogy Magyarország, Olasz-
ország, Lettország, Norvégia, Lengyelország, Portugália,
Szerbia, Szlovákia, Spanyolország, Svédország, Svájc
szintén rendelkeznek mûködõ vagy tervezett akkumulá-
torgyárakkal.

Franciaország csatlakozik
az EV-akkumulátorok versenyéhez
Az ország tárt karokkal várja az akkumulátorgyá-

rakat. Az elmúlt napokban jelentették be, hogy négy
nagy gigagyár beruházását vonzotta Észak-Francia-
ország: az Automotive Cells Company, a Verkor, az
Envision AESC és a ProLogium. – Négy gigagyár nagy-
szerû, de ez nem elég. A célunk ennek a számnak a
megduplázása. Sok forog kockán, ha nincs meg az
akkumulátor, nincs meg az autó összeszerelése sem.
A francia és a regionális hatóságok közös célja, hogy
a lehetõ legversenyképesebbek legyenek, különösen
az amerikai IRA-hoz képest – így nyilatkozott Yann
Pitollet, a Nord France Invest, Franciaország befekte-
tésösztönzõ ügynökségének vezérigazgatója az új
beruházásokról. Gilles Normand, a ProLogium euró-
pai üzletágának elnöke szerint Észak-Franciaország-
ban megvan a potenciál és a lendület ahhoz, hogy a
kontinens egyik legnagyobb akkumulátoros ökoszisz-
témájává váljon. (Forrás: fdiintelligence.com)

Magyarországon sem egyedi eset

Ami Magyarországot illeti, már most
több gyár mûködik: Komáromban, Gödön
dél-koreai, Jászberényben magyar, Mis-
kolcon japán a tulajdonos. Új gyárak épül-
nek: Iváncsán dél-koreai, Debrecenben
két kínai, Nyíregyházán a nemrégi beje-
lentés alapján szintén kínai cég fejleszt.
Akkumulátorokhoz nagyon sok helyen
gyártanak már jelenleg is komponense-
ket és különféle elemeket: Tatabányán,
Környén, Gödöllõn, Pécelen, Monoron,
Szigetszentmiklóson és Bátonyterenyén.
Új alkatrészgyárak épülnek Ácson, Sós-
kúton, Fóton, Vácott, Debrecenben és
Nyíregyházán, a dél-koreai W-Scope,
valamint a német, BMW-beszállító
Boysen.

Britek: „jelentõs pillanat”
A brit kormány és a Tata nemrégi bejelentése sze-

rint a vállalat 5,2 milliárd dollár beruházással Nagy-
Britanniában építi fel elsõ, Indián kívüli gigagyárát,
amely akár 4000 munkahelyet is teremt. A BBC cik-
ke megállapítja, Nagy-Britannia lemaradt európai
riválisaitól az elektromos jármûvek akkumulátor-gi-
gagyárak építésében, hiszen több mint 30-at tervez-
nek vagy építenek az Európai Unióban. A Green-
peace környezetvédelmi testület üdvözölte a beje-
lentést, mint „jelentõs pillanatot a brit autóipar szá-
mára, és annak jelzését, hogy a kormány végre be-
indította a motort a tiszta technológia nemzetközi
versenyében, míg mások száguldanak elõre”. Paul
Morozzo, a Greenpeace vezetõ klímavédõje ugyan-
akkor arra figyelmeztetett, hogy az Egyesült Király-
ság kormányának követnie kell a benzin- és dízel-
motoros jármûvek fokozatos megszüntetésére vonat-
kozó tervét.

Nyugat- és Észak-Európában is épülnek
Az egyik gyakran elhangzó érv az akkumulátorgyártó

üzemekkel szemben, hogy ehhez hasonlókat már csak
perifériaországokban építenek, ahol a környezetvédelmi
szempontok sokadlagosak. Ez az érv könnyen cáfolható,
mivel az elmúlt hónapok bejelentései alapján számos
nyugat- és észak-európai országban is épülnek akkumu-

látorgyártó gigaüzemek. Az az állítás, hogy csak periféria-
országokban épülnek akkumulátorgyártó üzemek, egy-
szerûen nem igaz – errõl is ír egyik cikkében a Portfolio. 
Az akkumulátorgyárak Európában tehát fokozatosan nö-
vekednek az elektromos jármûvek terjedésével és az
energia tárolásának fontosságával. Ezek tények.

(Források: portfolio.hu, novekedes.hu, világháló)

Akkumulátorgyártás Európában, 2022. január, novekedes.hu

Újrahasznosítás:
Alsózsolcán

A világ legmodernebb technológiájú akkumulátor-
újrahasznosító üzemét építi meg a szlovén Andrada-
csoport a Borsod-Abaúj-Zemplén vármegyei Alsó-
zsolcán, tízmilliárd forintnyi értékével ez minden idõk
legnagyobb szlovén beruházása Magyarországon –
jelentette be Szijjártó Péter külgazdasági és külügy-
miniszter múlt kedden Szlovéniában.

Környezetterhelés nélkül, négyszer
szigorúbb elõírásokkal

A tárcavezetõ rámutatott: – Ezzel biztosítani tud-
juk azt, hogy az elektromosakkumulátor-gyártás tel-
jes egészében környezetterhelés nélkül megy vég-
be, és hogy így már az elektromos akkumulátorok
újrahasznosítása is biztosított lesz. Továbbá kitért
arra is, hogy az Andrada-csoport a magyarországi
környezetvédelmi szabályoknál négyszer szigorúbb
elõírásokat tart önmagára nézve kötelezõnek.
Szijjártó Péter fontosnak nevezte a környezet teher-
mentesítését, és aláhúzta, hogy az erre vonatkozó
technológia megszületett, mégpedig Szlovéniában,
ahol az Andrada a világ legmodernebb módszerét
dolgozta ki, amellyel az elektromosakkumulátor-
gyártás teljes mértékben körkörössé tehetõ, így a
környezetet maximálisan meg lehet óvni a hulla-
dékképzõdéstõl. Tájékoztatása szerint a cég ezzel
a tízmilliárd forint értékû beruházással évi tízezer
tonna akkumulátort lesz képes újrahasznosítani
Alsózsolcán. A kormány a projektet 4,7 milliárd fo-
rinttal támogatja, ezáltal hozzájárulva kétszáz új
munkahely létrehozásához.

Forradalmi átalakulás,
környezetvédelmi szükségszerûség

A miniszter emellett emlékeztetett arra, hogy a
világ autóipara forradalmi átalakuláson megy ke-
resztül, s ez az elektromos átállás részben politi-
kai döntések következménye, részben pedig kör-
nyezetvédelmi szükségszerûség. Ezzel kapcsolat-
ban figyelmeztetett, hogy a globális károsanyag-
kibocsátás nagyjából 17–20 százaléka a közúti
közlekedésbõl származik. Ha a világ autóiparát
nem tudjuk átállítani elektromos alapokra, akkor a
környezetvédelmi céljainkat képtelenek leszünk
elérni az elkövetkezendõ években. Magyarország
az elektromosautó-ipari átállásnak egy éllovasa vi-
lágszinten is. Ez egy nagyon fontos biztosítéka an-
nak, hogy a magyar gazdaságot a következõ na-
gyon nehéz idõkben is növekedési pályán tudjuk
tartani, és meg tudjuk védeni a munkahelyeket  –
tette hozzá. Végül aláhúzta, hogy hazánk hamaro-
san a világ második legnagyobb elektromosakkumu-
látor-gyártója lesz, elsõsorban a nagy keleti beru-
házások nyomán.

(Forrás: Magyar Nemzet)
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Fitt utca, Profi utca, Startup utca, Ízes sziget. Többek
között ezek a tematikus állomások is megtalálhatók majd
szeptember 15-én a szakMAfest-en, melyrõl múlt kedden
tartottak sajtótájékoztatót a városházán. A Nyíregyházi
Foglalkoztatási Paktum a szakképzéssel, a város meghatá-
rozó gazdasági szereplõivel és a foglalkoztatás területén
érintett szervezetekkel együttmûködve szervezi, korosztály-
tól függetlenül várnak mindenkit, aki megismerné a szak-
mákat, élményalapú vállalati tapasztalatokat szerezne.

9 órakor futással, megnyitóval, majd flashmobbal in-
dul a szakMAfest szeptember 15-én. A rendezvény rend-
hagyó, innovatív módon – fesztiválhangulatban hozza
össze a térség munkaerejét a foglalkoztatókkal.

Interaktív, élményalapú
– Az innovatív szemlélet alatt azt értjük, hogy másfé-

le módon közelítjük meg, interaktív foglalkozásokkal,
élményalapú módszerrel próbáljuk meg átadni az isme-
reteket. Azt szeretnénk, hogyha korosztálytól függetle-
nül mindenki megtalálná azt a módot, amellyel köze-
lebb kerülhet a gazdasághoz, a foglalkoztathatósághoz,
a szakképzéshez – nyilatkozta Gurbánné Papp Mária, a
Nyíregyházi Szakképzési Centrum fõigazgatója.

Tematikus utcák, minden
korosztálynak

– Tematikusan utcákat szervezünk a Kossuth térre. Egy-
két példát említve: a Fitt utcán belül a sport, az egészsé-
ges táplálkozás egy helyen összpontosul. Lesz Egyetem
tér, Mûvészeti tér, Törpi sétány az óvodásoknak. Lesz
például a 007-es utca, ahol a rendészettel, honvédelem-
mel kapcsolatos ismereteket lehet megszerezni. Vagy a
Profi utca, ahol a gépészet, a közlekedés, a férfiasabb
szakmák mutatkoznak be. A Lehetõségek utcáját emel-

SzakMAfest: innovatív ismerkedés a szakmákkal
„Akkor van lehetõség, ha van munkahely”

ném még ki, ahová a felnõtteket várjuk. Itt a Foglalkoz-
tatási Fõosztály, a szakképzési iskolák oktatói, tanács-
adók, szakemberek segítik azokat, akik állást keresnek,
vagy akik éppen akár hobbiból szeretnének egy második
szakmát – tette hozzá Gurbánné Papp Mária.

Munka- és karrierlehetõségek
A szakMAfest azon kívül, hogy a fiataloknak segít szak-

mát választani, több igény kielégítésének a célját is szol-
gálja. Egyrészt a foglalkoztatók számára fontos, hogy a
munkavállalóik rendelkezzenek a megfelelõ képzettsé-
gi szinttel, ismerjék meg a helyi vállalatoknál betölthetõ
munka- és karrierlehetõségeket. Ezen kívül a város és a
vármegye álláskeresõinek lehetõséget nyújt, hogy a kép-
zettségi szintjüknek megfelelõ munkahelyekrõl tájéko-
zódjanak.

Foglalkoztatói és munkavállalói igé-
nyek találkozója

– Tudjuk azt, hogy a vármegyében 23 685 álláskeresõ
van. Ez nagyon nagy szám, de ezen belül nem tudjuk,

konkrétan milyen szakképzettséggel, milyen tervekkel
rendelkeznek. Fontos, kb. 2300 hallgató végzett a Nyír-
egyházi Szakképzési Centrum iskoláiban, nekik a 15–20
százalékuk tovább tanulna, a többiek munkát keresnek.
Azt a helyzetet, ami most van, újszerûen kell kezelni,
errõl szól ez a nagyon innovatív, kreatív program. Bizto-
sítjuk, hogy egyrészt az itt mûködõ cégeknek, vagy ide
befektetni szándékozóknak legyen meg a munkaerõ, de
én inkább a másik oldalról közelítek, mint polgármester:
az itt élõ embereknek, különösen a fiataloknak legyen
lehetõsége. Akkor van lehetõség, ha van munkahely –
emelte ki dr. Kovács Ferenc polgármester.

Kinyílnak a gyárak kapui
A rendezvényhez kapcsolódik a „nyitott gyárak prog-

ram”, mely során 12 vállalat a Kossuth téren is bemutat-
kozik, majd az üzemek ténylegesen kinyitják a kapui-
kat, ahova 400 diákot várnak, akik testközelbõl láthat-
ják, hogy hogyan mûködnek a cégek, milyen lehetõsé-
gek várnak rájuk, illetve hogyan tudnak oda jelentkezni.
– Ahogy a világunk változik, a gazdaság és a technoló-
gia is változik, a digitalizáció és az automatizáció már
bekúszott az életünkbe, a privát életünkbe és a gyáraké-
ba egyaránt. Egyre nagyobb szükség van arra, hogy a
dolgozóink fejlõdjenek, a jelentkezõk magasabb köve-
telményeknek tudjanak megfelelni. Ez nem mumus, nem
egy lehetetlen dolog, inkább hajlandóság és képesség
kérdése. Mind a kettõvel tudunk mit kezdeni – ez egy
nagyon jó hír a jövõre nézve – mondta el Tóth Csaba, a
LEGO Manufacturing Kft. HR-igazgatója.

A szakMAfest-hez tartozik egy regisztrációhoz
kötött konferencia a Krúdy teremben, de a nagyszín-
padon egész nap kulturális, zenei és szakmai mûso-
rok is várják az érdeklõdõket. A részletes program-
ról a helloszakma.hu oldalról lehet tájékozódni.
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A múzeumfaluban lesz az Idõsek Világnapja
A nyíregyházi önkormányzat évek óta kiemelt figyel-

met fordít a szépkorú korosztályra. Az idei évben is kü-
lönleges programmal és ajándékcsomaggal készülnek az
Idõsek Világnapjára, ennek részleteit vitatták meg az
Idõsügyi Tanács múlt heti ülésén a városháza Bencs ter-
mében.

Ebben az évben is szerveznek programot a szépkorúak
számára az Idõsek Világnapja alkalmából, szeptember
29-e az idõpont, az esõnap pedig október 2-a. A program
ezúttal is ingyenes lesz, az önkormányzat ezzel, és aján-
dékcsomaggal szeretné megajándékozni a nyíregyházi
szépkorúakat.

Odafigyelés, új helyszínen
– Megpróbálunk az Idõsek Világnapja alkalmából min-

dig olyan gesztust gyakorolni a nyugdíjasok, szépkorúak
felé, amely segít, hogy jól érezzék magukat. Az elmúlt
években a Nyíregyházi Állatparkban tartottuk, ahova in-
gyen mehettek be, szétnézhettek, kaptak egy kis ajándé-
kot az önkormányzattól. Az Idõsügyi Tanácsnak ebben
az évben más kérése volt, így idén a Sóstói Múzeumfalu-
ban rendezzük az eseményt, és szintén ingyenes lesz. A
szervezõk olyan programokat igyekeznek összeállítani,
amely kellemes idõtöltést nyújt majd. Fontos, hogy a
munka világából többé-kevésbé kikerült és Nyíregyhá-
zán élõ nyugdíjasokban ezen a napon tudatosuljon, hogy
az önkormányzat nem felejtette el õket – emelte ki dr.
Ulrich Attila.

Közösségépítõ
esemény

Az ENSZ közgyûlése 1991-
ben nyilvánította október 1-jét az
Idõsek Világnapjává. Ebbõl az alka-
lomból – a világnaphoz közel esõ idõpontban – a nyír-
egyházi önkormányzat évek óta kiemelt figyelmet for-
dít arra, hogy valamilyen közösségépítõ programot szer-
vezzen részükre. – A mai napon készülünk fel igazán,
gyakorlatiasan az Idõsek Világnapjára, ami idén a skan-
zenben lesz, és egy sétát jelent. Itt van velünk Baloghné
Szûcs Zsuzsanna, a skanzen igazgatója, õ mutatja be,
milyen kínálattal várja az idõseket. Mi is várjuk ezt a
napot, az új helyszínt, hiszen a múzeumfalu gyönyörû-
en rendbe van téve, nagyon sok szép, új lehetõség van
benne, így most ide szerveztük az Idõsek Világnapjá-
nak sétáját – mondta el Telepóczkyné Farkas Márta, az
Idõsügyi Tanács titkára.

Különleges programok

Az Idõsügyi Tanács ülésén Baloghné Szûcs Zsuzsanna,
a Sóstói Múzeumfalu igazgatója elmondta, szeretettel
várják a szépkorúakat a skanzenbe. Különleges progra-
mokkal készülnek, többek között lesz szövésbemutató, a
résztvevõk pedig bejárhatják a falusi portákat.
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Szakmai tanévnyitó Nyíregyházán
Az elmúlt évek hagyományaihoz hûen, szakmai tanév-

nyitót tartottak Nyíregyházán, augusztus 24-én. Az Ok-
tatási Hivatal Nyíregyházi Pedagógiai Oktatási Központ-
ja által szervezett eseményen tájékoztatták a Szabolcs-
Szatmár-Bereg vármegyei köznevelési intézmények ve-
zetõit és fenntartóikat az új tanévet érintõ fõbb változá-
sokról, azok tartalmi kereteirõl és a várható szakmai fel-
adatokról. A rendezvényen bázisintézményi címek átadá-
sára is sor került.

A Belügyminisztérium, az Oktatási Hivatal és a Klebels-
berg Központ Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyei Szak-
mai Tanévnyitó Konferenciát szervezett a Kodály Zoltán
Általános Iskolában, amelyen a köznevelési intézmények
vezetõit és azok fenntartóit tájékoztatták az új tanévet érin-
tõ fõbb változásokról és szakmai feladatokról.

Lehetõséget biztosítani a fiataloknak
A szakmai tanévnyitón Nyíregyháza Megyei Jogú Vá-

ros polgármestere, dr. Kovács Ferenc köszöntötte a részt-
vevõket, aki a rendezvényen kiemelte, az önkormányzat
elkötelezett a magas színvonalú oktatás támogatása mel-
lett. Célkitûzésük, hogy helyben is kiemelkedõ oktatási
lehetõséget biztosítsanak a fiatalok számára, hogy itt ta-
nuljanak, a késõbbiekben pedig itt is építsenek jövõt.

Folyamatos a munkahelyteremtés
– Nyíregyházán három nagy beruházás indult meg, ezek

olyan színvonalas munkahelyek teremtését jelentik, amik

nemcsak a Nyíregyházi Tankerületet, hanem az egész vár-
megyét érintik. Nyíregyházán a nagyfoglalkoztatók mun-
kavállalóinak a fele általában nem nyíregyházi, hanem
megyei. Aki az autópálya felé jár, láthatja, két beruházás
már gõzerõvel elkezdõdött, ez 4–5000 munkahelyet je-
lent az elkövetkezendõ években – fogalmazott Nyíregy-
háza polgármestere a tanévnyitó konferencián, ahol azt is
elmondta, a fiatalok szemléletmódjának szélesítéséért
szeptember 15-én szakMAfest-et tartanak, amely orszá-
gosan is egyedülálló, szeptember 25-én pedig egy befek-
tetési konferenciát rendeznek.

Egységes munkajogi szabályozás
A polgármesteri köszöntõt követõen a pedagógus hiva-

tásrend szabályozásának megújításáról a Belügyminisz-

térium köznevelési államtitkárságának fõosztályvezetõje
tartott tájékoztatót a szakmai tanévnyitón. Madarász Hed-
vig elmondta, az új életpályatörvény egységes munkajogi
szabályozást jelent a köznevelésben. – Az új életpálya
törvény – azt is mondhatnám, hogy – egy kódex, úgy, mint
a munka törvénykönyve, a foglalkoztatás minden kérdé-
sére kitér. Innentõl kezdve nem többféle jogszabályban
találjuk meg, hogy egy pedagógus vagy egy nevelõ-okta-
tó munkát segítõ dolgozónak a munkajogi kérdéseire mi a
válasz, hanem egyetlen egy helyen. Épp ezért ennek a
törvénynek a bemutatása lesz a konferencia témája. Egy-
részt, hogy egy kis megnyugtatást adjak, bár annyi újdon-
ságot, változást nem hoz ez a törvény, vagy amit hoz, arra
van felkészülési idõ és többnyire pozitív – hangsúlyozta a
fõosztályvezetõ.

Bõvül a kompetenciamérés is
Az új tanévet érintõ fõbb változásokról, azok tartalmi

kereteirõl és a várható szakmai feladatokról, továbbá az
Oktatási Hivatal köznevelési elnökhelyettese, a Nyíregy-
házi Tankerületi Központ igazgatója, valamint az Oktatási
Hivatal Nyíregyházi Pedagógiai Oktatási Központ fõosz-
tályvezetõje tartott tájékoztató elõadást a konferencia so-
rán a résztvevõknek. A rendezvény témái között a korsze-
rûsödõ és jelentõsen bõvülõ kompetenciamérés is szere-
pelt, a történelem és a digitális kultúra is a bevonandó
mûveltségi területek közé kerül.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Ne dobd ki az iskolatáskád! – Fenntartható iskolakez-
dés néven hirdetett akciót már nem elsõ alkalommal az
önkormányzat és az ÉAK Nonprofit Kft. A gyûjtés során
111 iskolatáska, tolltartók, tornazsákok és füzetek érkez-
tek a hulladékudvarokba. Az adományokat a Nyíregyhá-
zi Család- és Gyermekjóléti Központ családsegítõi oszt-
ják ki.

Jelképes átadóval zárult az iskolatáska- és tanszergyûj-
tõ akció múlt héten. A Nyíregyházi Család- és Gyermek-
jóléti Központ számára nemcsak magánszemélyek ado-
mányoztak, de segített a karitatív munkában három iskola
közössége is, az Apáczai, az Eötvös és a Móricz.

Adományok és élelmiszerbank
Több mint száz iskolatáskát, tolltartót, tornazsákot, fü-

zeteket, gyurmát és festõkészletet gyûjtöttek a tanévkez-
detre Nyíregyházán. A Család- és Gyermekjóléti Központ
az iskolaszereken túl mûködteti az élelmiszerbankot is,
20–25 ezer kilós adományokkal.

Fenntartható tanévkezdés: iskolatáska-akció
Százas nagyságrendû adomány érkezett

mit nem használunk, akkor kidobjuk. Vedd meg, fogyaszd,
dobd ki, holott nagyon is praktikus, használható dolgok-
ról van szó. Ugyanez vonatkozik az élelmiszerre is, hogy
ne pazaroljunk! – szólt az ünnepélyes átadón Jászai Meny-
hért alpolgármester.

Önkormányzati támogatások
Az alpolgármester utalt arra, hogy az önkormányzat is-

kolakezdési támogatást nyújt a rászorulók számára. Ház-
hoz szállítják szünidõben az élelmet, és tanszercsomagot
biztosítanak az alsós diákoknak. Említette a bérlet- és ét-
kezési támogatást, illetve azt, hogy az állam felmenõ rend-
szerben ingyenes tankönyvet ad a tanulóknak.

Jól jönnek a tanszerek
– Mi tavaly kerültünk családsegítõ alá. Nagyon sokat se-

gítenek, bármivel tudok hozzájuk fordulni. Nekünk Tóth
Brigitta a családsegítõnk, sok puszit küldünk innen is. A
tanszerek nagyon jól jönnek, hiszen a nagylányom most
megy ötödik osztályba. Gyesen vagyok a kicsivel otthon, a
férjemmel pedig külön élünk, így egyedül nevelem a gye-
rekeket – mesélte az egyik szülõ, Hadobás Nóra Zsuzsa.

Újrahasználat – emberségbõl is jeles
A környezetgazdálkodási társaság képviselõje sem csak

a hulladék oldaláról közelítette meg a témát az ünnepé-

lyes eseményen. Kijelentette, Nyíregyháza lakossága em-
berségbõl jelesre vizsgázott. Adományaikkal biztonságossá
tették sok család számára az iskolakezdést. – Egy nagyon
fontos hulladékgazdálkodási prioritás valósult meg ezzel
az akcióval, mégpedig az újrahasználatnak az elsõdleges-
sége. Azok az eszközök, amik egyes emberek számára
már használhatatlanná váltak, újrahasználattal, egy tulaj-
donosváltással ismét használatba kerülnek. Ennek az ak-
ciónak az a célja, hogy csökkenjen a hulladék mennyisé-
ge azzal, hogy a tárgyakat a funkciójukban újra tudjuk
használni – fogalmazott az ÉAK Nonprofit Kft. cégvezetõ-
je, Petró Árpád.

Ha nem kell, még használható
– Családon belül is örököltük a ruhát, egyikrõl a másik-

ra. Nem baj, hiszen figyelemfelkeltõ ez a hulladék szlo-
gen, persze nagyon nem hulladékról van szó, mert itt hasz-
nált, de nagyon jó eszközöket tudunk átadni az önök szá-
mára. Pont az a baj a fogyasztói szemléletünkkel, ha vala-

A családsegítõk viszik ki
A jelképes átadóesemény után a következõ napokban

a családsegítõk eljuttatják a családokhoz az adományo-
kat, hiszen a munkatársak személyesen ismerik partnere-
iket. – Merjük remélni, hogy a szükségleteket és az igé-
nyeket is ismerjük. A visszajelzések alapján az oktatási-
nevelési intézményektõl azt halljuk, hogy viszonylag sok
gyerek kezdi meg hiányos felszereléssel a tanévet. Ezért is
nagyon örülünk ennek a felajánlásnak, hiszen hozzá tu-
dunk járulni ahhoz, hogy mindenki mosolygósan lépje át
elsõ nap az iskola kapuit – tájékoztatott a Nyíregyházi
Család- és Gyermekjóléti Központ intézményvezetõje,
Lengyelné Pogácsás Mária.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

 Jászai Menyhért, Lengyelné Pogácsás Mária és Petró
Árpád
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Made in Nyíregyháza Debrecenben
Nyíregyházi termékek sikere a FarmerExpón

A Nyíregyházi Foglalkoztatási Paktum
címû projektnek köszönhetõen jutottak el
városunk különleges, védjegyes termékei
a szomszéd megyeszékhelyre, ahol a szer-
vezõk beszámolója szerint sikerrel mutat-
koztak be.

2023. augusztus 17–20. között 32. alka-
lommal adott otthont Debrecen a
FarmerExpo Nemzetközi Mezõgazdasági
Szakkiállítás és Vásárnak. Az elmúlt 3 évti-
zede alatt hagyományt teremtett a magyar
agráriumban, hiszen minden év augusztu-
sában itt gyûlik össze a szakma színe-java.
20 ezer négyzetméteren, 280 kiállító, szám-
talan kiállított termék, több mint 30 000 fõ
látogató, rengeteg program jellemezte a
négy napot, melynek jelszava idén az in-
nováció volt.

Népszerû bemutatkozás
A legnagyobb népszerûségnek az élel-

miszeripari termékek (pl. szörp, méz, lek-

vár, reformköretek stb.) örvendtek. Összes-
ségében elmondható, hogy fantasztikus
hangulatú, kitûnõen szervezett kiállításon
vehettek részt, ahol mind a kiállítókkal és
a látogatókkal egyaránt sikerült Nyíregyhá-
za és környékén tevékenykedõ kézmûve-
sek termékeit bemutatni, a vállalkozások
hírnevét  öregbíteni.

Nyíregyházi helyi termékek
Idén Nyíregyháza Megyei Jogú Város

Önkormányzata – a Nyíregyházi Foglalkoz-
tatási Paktum címû projektjének köszönhe-
tõen – már harmadik alkalommal képvisel-
tette magát, Made in Nyíregyháza név alatt.
A népszerû szakkiállításon nagy sikert arat-
va mutatkoztak be nyíregyházi helyi termé-
kek: Kerekréti István – Kerekréti Méz; PACO
Magtár – Havacs Attila & Havacsné Gönczi
Katalin; Agape Soap – Szõke Judit; A kert –
Török-Bolek Tünde; PoórTéka – Poórné
Molnár Ágnes; Hatpettyes Katica Rétes –
Fekó Sándor; MagicHerb – Tóthné Marcsi;
Nagyi termékei – Szûcs Enikõ; RB Sajt –
Ragány Barbara.

Nagy sikert arattak a helyi kézmûves workshopok Nyíregyházán
Óriási érdeklõdés övezte a Nyíregyházi Turisztikai Iroda

nyári kézmûves workshopjait. A jelentkezõk száma
messze meghaladta a várakozásokat, amely igény azt bi-
zonyítja, hogy a helyi, kézzel készült termékek iránti ke-
reslet és kíváncsiság továbbra is növekszik.

A Visegrádi Alap támogatásával idén egy újabb prog-
ramsorozattal készült a Nyíregyházi Turisztikai Iroda a
városba érkezõ turisták számára, amellyel a helyi, kézzel
készült termékek értékére hívták fel a figyelmet. Kreatív
workshopokat szerveztek, ahol az érdeklõdõk betekintést
nyerhettek a kézmûves termékek világába, aktívan bekap-
csolódhattak a folyamatba, elkészíthették saját, egyedi
emlékeiket, amelyeket haza is vihettek magukkal.

Szappan, fazekasság, sajt
Az elsõ workshopon a szappankészítés alapvetõ tech-

nikáit sajátíthatták el az érdeklõdõk, míg a második alka-
lommal egy fazekasmûhelybe nyerhettek bepillantást. A
harmadik workshopon a tanyasi élet varázsával ismerked-
hettek meg a résztvevõk, miközben felfedezték a gomo-
lyasajt elõállításának rejtelmeit.

Rendkívüli érdeklõdés
– Az események iránti érdeklõdés rendkívüli volt, hi-

szen alkalmanként 20 fõt tudtunk fogadni, ugyanakkor a
jelentkezések száma többszöröse volt ennek – mondta el
Furkóné Szabó Marianna, a Nyíregyházi Turisztikai

Nonprofit Kft. ügyvezetõje. A workshopokkal sikeresen
összekapcsolták a turistákat a helyi termelõkkel, egyben
új programlehetõséget is kínáltak számukra nyíregyházi
tartózkodásuk idejére.

Kiadványt és térképet terveznek
A workshopok után a Nyíregyházi Turisztikai Nonprofit

Kft. egy termelõkrõl szóló kiadvány és térkép létrehozását
tervezi, hogy az érdeklõdõk könnyen megtalálják a város
különleges termékeit. Emellett tavasszal egy helyi termék
fesztivált is rendeznek a belvárosban. Ezek a kezdeménye-
zések mind azt a célt szolgálják, hogy a helyi kézmûvesek
és termelõk még inkább elõtérbe kerüljenek, és megmutat-
hassák egyedi értékeiket a város lakói és látogatói számára.
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„A szívbõl fakadó kacagás összeköt”

Mire lapunk megjelenik, már véget is ért a VIDOR Fesz-
tivál, így két részletben pillantunk vissza a város 150 prog-
ramot kínáló, meghatározó mûvészeti eseménysorozatá-
ra. Az ünnepélyes megnyitó szöveges felidézése mellett
több képpel elevenítjük fel a Vidámság és Derû Országos
Seregszemléjének elsõ felét, melynek bõ képanyaga fo-
lyamatosan elérhetõ a nyiregyhaza.hu oldalon.

Szeptember 2-áig közel százötven programot kínált a Nyír-
egyházán élõknek és az idelátogatóknak a kulturális sereg-
szemle. Az ünnepélyes megnyitón dr. Gáva Krisztián, a kul-
turális és innovációs minisztérium közigazgatási államtitká-
ra úgy fogalmazott, egy nemzet életkedvének egyik fokmé-
rõje az, hogy mennyi és milyen minõségû fesztivált szervez.

Színvonalas fesztiválszezon

– A 22. VIDOR Fesztivál sokszínû programkínálatában
mindenki találhat kedvére valót. Meggyõzõdésem, hogy a
fesztiválok száma és minõsége remek indikátora egy ország,
egy nemzet életkedvének. Ahol a családok tudatosan kere-
sik ezt a szórakozási és élményszerzési formát, ott van élet-
erõ és lendület. Ha csak az idei nyári szezon hazai és hatá-

rokon túli magyar vonatkozású kínálatát pásztázzuk végig,
kijelenthetjük, igazi nagyhatalom vagyunk színvonalas, idõt-
álló kulturális értékek mentén létrejött fesztiválok tekinteté-
ben – hangsúlyozta a nyíregyházi születésû államtitkár.

A VIDOR közösséget teremt

Dr. Kovács Ferenc az ünnepélyes megnyitón kiemelte, a
VIDOR immár elválaszthatatlan a nyártól, a várostól, a fesz-
tivál pedig a közösségteremtésnek is kiváló helyszíne, hiszen
alkalmat teremt a jókedvû találkozásokra, vidám beszélge-

tésekre. – Ez valóban egy olyan esemény, ami elválasztha-
tatlan itt, Nyíregyházán a nyár végétõl, és meg is hosszabbít-
ja a nyarat, s nemcsak a nyíregyháziak, megyebeliek, a szín-

házi szakmától kezdve a fesztiválturistákig egyaránt ismerik
és jegyzik ezt az idõszakot – mondta el a polgármester.

Jövõre is a VIDOR mellett

A kulturális seregszemle fõ támogatója idén is a Master
Good cégcsoport – az ügyvezetõ-tulajdonos a megnyitón
arról beszélt, fontos a mûvészetek támogatása, és az is
nyilvánossá vált, hogy a jövõ évben is fõtámogatói lesz-

nek a fesztiválnak. – Számunkra kiemelten fontos az, hogy
a megye kulturális életének is adjunk vissza, ne csak azál-
tal, hogy a gazdaságban ténykedünk, hanem azzal is, hogy
az emberek, az itt élõk és idelátogatók szórakozását is
támogassuk és biztosítsuk – tette hozzá Bárány Péter.

Sztárfellépõk Nyíregyházán

Kirják Róbert a megnyitón hangsúlyozta, az elmúlt évek
nehézségei után végre ismét önfeledten fesztiválozhatunk,

Aranylakodalom a Rózsakert Szabadtéri Színpadon

A három tenor: Gulácsi Tamás, Horváth Viktor, Tar Dániel

A nyíregyházi színész, Gulyás Attila és zenekara is fellépett

a számtalan kiváló elõadó közül kiemelte a VIDOR sztár-
fellépõjét, Minellit. – Köszönhetõen a kormányzat és a
város stabil támogatásának, azt éreztük, nem kell aggód-
nunk. A legtöbb támogató városi kötõdésû és ez rengete-
get számított abban, hogy azon a színvonalon tudjuk meg-
szervezni ezt a fesztivált, amit az idelátogatók megszok-
hattak – emelte ki Kirják Róbert, a nyíregyházi teátrum
igazgatója.

„Akik szívbõl tudnak kacagni, jó emberek”

A színházi versenyprogram zsûrielnöke, az ibrányi
származású, Kossuth-díjas Hegedûs D. Géza ebben az
évben ünnepli a 70. születésnapját, a zárónapon õt is
ünnepelték. Köszöntõjében elmondta, megtiszteltetés

számára, hogy a szülõföldjén köszöntheti a megnyitóra
érkezõket. – Ötvenévnyi színházi tapasztalatom alap-
ján bizton állíthatom, hogy ha be akarunk pillantani az
emberek lelkébe, és meg akarjuk ismerni az embere-
ket, ne azt figyeljük, hogyan beszélnek, hallgatnak, sír-
nak, vagy mozgatják-e õket nemes eszmék, hanem azt,
hogy hogyan nevetnek. Akik szívbõl tudnak kacagni, jó
emberek. A VIDOR Fesztivál kilenc napon át a jó em-
berek találkozási helye lesz a nézõtéren, a színpadon,
a négy fal között, szabadtéren. A szívbõl fakadó kaca-
gás, amely nem szétválaszt, hanem összeköt, emberlé-
tünk önfeledt szabadsága. A színház, az irodalom, a
zene, a mûvészetek, a kultúránk az összetartozásunk
nagy ajándéka. A testvériség érzése. Becsüljük meg,
mert mindannyiunknak segít élni. Magyarország, az én
szülõföldem, Szabolcs-Szatmár-Bereg megye és benne
Nyíregyháza a jó emberek hazája, és én erre nagyon-
nagyon büszke vagyok – zárta köszöntõjét Hegedûs D.
Géza.

Móricz Jam Session, színházunk ismert mûvészeivel
a fõszerepben

A VIDOR Fesztivál eseménysorozatának megnyitója

Neoton-musical a Kossuth téren
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A szombat még a motivációs estrõl szólt a III. Nyír-
egyházi Futófesztiválon, vasárnap viszont már a futás
kapott fõszerepet. Ekkor rajtolt el a már hagyományos
sportrendezvény, a VIDOR Fesztivál harmadik napján.

Már korán reggel sokan gyülekeztek a Kossuth téren, a
félmaratoni táv rajtja ugyanis a hûvösebb idõjárás miatt
8.30-kor volt.

Több mint ezren
– Több mint ezren jelentkeztek, aminek nagyon örü-

lünk, ez volt a célunk, amikor elindítottuk a versenyt. Bíz-

A jótékonysági cél is teljesült a futófesztiválon
Öt év alatt és hetven felett egyaránt sikert aratott a „városnézõ” futás

tunk abban, hogy jó idõ lesz, és nem fog esni, kicsit túl jó
is lett, nagyon meleg van. Igyekeztünk több frissítõ pontot
kialakítani, és miközben a hazai rendezésû atlétika vb-n
a férfi maraton zajlik, nálunk egy félmaraton teljesíthetõ –
mondta dr. Bana Richárd, a Mozaik Med Futóközösség
vezetõje, a verseny fõszervezõje.

Többféle táv, duplázott támogatás
A 21 km mellett 10 és 5 km is várta a futókat, de volt

gyerekfutam, és 1 km-es jótékonysági futás is. Utóbbin 400
ezer forint jött össze, de a névadó Wittur cég vezetõje
jelezte, megduplázza az összeget, így 800 ezer forintot

kaphat a Leukémiás Gyermekekért Alapítvány. – Nyíregy-
háza testvérvárosai is itt vannak, így nemzetközi a futó-
fesztivál. Minden évben örömmel jönnek partnereink, és
jó hírnevét viszik az eseménynek, a városnak – mondta
dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere.

A város legszebb részein
A legjobbak végül kevesebb mint 1 óra 20 perc alatt

teljesítették a félmaratoni távot, melynek útvonala a város
legszebb részein haladt. A szervezõk külön díjazták a kü-
lönbözõ korosztályok legjobbjait is, a legidõsebb résztve-
võ pedig 70 év fölötti volt, de 5 év alattiak is indultak.

(Szerzõ: Dankó László)
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Hagyomány és identitás:  zsidó gasztronómiai fesztivál
Könyvbemutató, interaktív tárlatvezetés, kulturális és

zenei kavalkád, illetve zsidó gasztronómiai fesztivál fo-
gadta a nyíregyházi városlakókat augusztus 27-én dél-
elõtt a zsinagógában. Az elsõ ilyen jellegû vármegyei ren-
dezvényt hagyományteremtõ szándékkal szervezte az
egyházközség, hogy kinyissák templomuk kapuit a nagy-
közönség elõtt, és megmutassák a zsidó kultúrát, a gon-
dolkodásmódot, az ételeket az érdeklõdõk számára.

Megismerni és elfogadni a másik embert talán legkönnyeb-
ben úgy lehet, ha egy asztalnál ülnek, jókat esznek és be-
szélgetnek. Egymás szemébe néznek és kicserélik gondola-
taikat. Az I. Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Zsidó Gaszt-
ronómiai Fesztivál egyik fõ célja éppen az volt, hogy köze-
lebb hozza a zsidó kultúrát a többségi társadalomhoz.

Nyitás a város felé
– Ez egy nagyon régi elképzelés volt már a zsidó hit-

község vezetése részérõl. Felmerült többször, hogy nyitni

kellene a zsinagógát, és magát a zsidó hitközséget a város
felé. Ismerjék meg! Ahogy a városban járok-kelek, és tud-
ják, hogy a zsidóság történetével foglalkozom, kérdezik,
mikor lehet ide bejönni. Bármikor – mondom –, csak ezt
nem tudja a lakosság. Ezért megvalósult most egy nagy
összefogással egy zsidó gasztronómiai fesztivál, amelyik-
nek van kulturális része is. Ez nyilván vonzza az embere-
ket, így meg lehet ismertetni a hitközség történelmi életét,
a szokásaikat, és a jelképét, a zsinagógát is. Hogy néz ki
belülrõl, hogyan épült és mi zajlik ebben – fogalmazott
dr. Riczu Zoltán történész.

Sólet és szeretet
Az esemény vendégei voltak városi és megyei veze-

tõk, politikusok, a nyíregyházi hitközség elnöke, de Iz-
rael állam tiszteletbeli konzulja is Nyíregyházára érke-
zett. A köszöntõk szóltak a zsidó észjárásról, a humor-
ról, és arról, hogy különösen itt, Európában mennyire
inspiráló volt a zsidó kultúra elterjedése. Beszéltek arról
is, hogy a 19. század második felében jelentõs szerepe
volt a zsidóságnak a polgári átalakulásban. Mire is van
szüksége az embernek – tette fel a kérdést az egyik kö-
szöntõ. Egy kis olaj, egy kis tojás, egy kis hús, zöldség,
ami a kertben megterem. De, ami soha nem fogy-
hat el, az a szeretet. – Megjelennek a zsidó éte-
lek, amit ismerünk, és tudjuk, hiszen itt vagyunk
a Síp utcán, ahol nem messze a Pékinas ven-
déglõ volt. Amikor elkészült a sólet, azt
mindenki tudta, és jött ide pénteken ebé-
delni. Nyilvánvalóan a gasztronómiának
egyik alapja a zsidóság életében a sólet.
Ezt megmutatják, megfõzik és meg lehet
kóstolni az embereknek. A mai nap tapasz-

talatait levonva lehet tovább fejleszteni, bõvíteni és min-
den mást beletenni a programba, ami bõvíti a késõbbi
eseményeket. Úgy tervezik, hogy több éven keresztül
folytatódik ez a hagyományteremtõ rendezvény – foly-
tatta a történész.

Színes program
A gasztronómiai fesztivál aztán egész napos össz-

mûvészeti fesztivál lett. Keretbe foglalta a vasárnapot a
nyíregyházi Ibby-díjas író, filmforgatókönyv-író, Nógrádi
Gábor fia, a drámai tenor hangú operaénekes, fõkántor,
író, szerkesztõ délelõtti könyvbemutatója. Nógrádi Ger-
gely elhozta az ún. magyar trónok harcát, a történelmi
fantasy sorozata második részét, majd klezmer zenészek
társaságában énekelt az esti koncerten a nyíregyházi zsi-
nagógában.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Képviselõi fogadóórák

Jeszenszki András (5. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: szeptember 4., 17.00–19.00
óra között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.

Smidt Ferenc (4. sz. vk. önk. képviselõ-
je) fogadóórát tart.

Idõpont: szeptember 4., 17.00–19.00
óra között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.

Major József (10. sz. vk. önk. képvise-
lõje) fogadóórát tart.

Idõpont: szeptember 7., 17–19 óra
között.

Helyszín:  Móra Ferenc Általános
Iskola, Móra terem,  Fazekas J. tér 8.

A Régi Magyarország Ízei
A finom ízeké, a vidámságé és a sváb kultúráé lesz a

fõszerep szeptember 10-én a Sóstói Múzeumfaluban, ahol
5. alkalommal is megrendezik A Régi Magyarország Ízei
gasztronómiai fesztivált. Fõzõcsapatok, színpadi progra-
mok, középkori lovagi fesztivál, és még egy különleges
kiállítás is várja az érdeklõdõket.

Dübbencs, strudli és kovászos töltött káposzta. Ezek az
ételek nem gyakran kerülnek az asztalunkra a minden-
napokban. A Régi Magyarország Ízei rendezvényen töb-
bek között ezeket is meg lehet kóstolni.

– A falusi élethez hozzátartozott, hogy kevés alapanyag-
ból jót lehessen enni, és szezonálisan. Én azt gondolom,
hogy a mai modern gasztronómiában is fontos, hogy sze-
zonális ételt együnk. Ha már a strudlinál tartunk, az egy tipi-
kus sváb étel, amely édesen és sósan is nagyon finom. Aki
nem tudja mi az, mindenképpen jöjjön el A Régi Magyaror-
szág Ízeire. Szilvalekvárost, kapros-túróst, krumplist is kós-
tolhat itt. Nagyon finom ételrõl beszélünk – mondta Ba-
loghné Szûcs Zsuzsanna, a Sóstói Múzeumfalu igazgatója.

Élmények és kultúra
A nap folyamán dr. Marinka Melinda az újlétai magtár-

ban „Az északkelet-magyarországi német telepítések kul-
turális lenyomata” címmel tart elõadást, amely számtalan
ismerettel és érdekességgel várja az érdeklõdõket. 12.00
órakor a Kuckó Mûvésztanya vásári komédiája látható a
színpadon, 13.30-kor pedig a Kelet Brass Band fog játsza-
ni. A programokat a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Nép-
mûvészeti Egyesület alkotói fogják színesíteni. Az Árpád-
kori falurészbe középkori ízeket és középkori lovagi fesz-
tiválhangulatot hoz a Gyermek és Ifjúsági Önkormányzat
csapata. Érkezik a Beregdaróci asszonykórus, a Nyíregy-
házi Tánctanoda és a Szabolcs Néptáncegyesület. 11.00
órakor egy különleges, idõszakos tárlat, a „Haza kellett

volna mennem” megnyitóját tartják a jármi kisnemesi kú-
riában. A kiállítás bemutatja a svábok betelepítésének,
valamint a Málenkij-robot történetét.

A finom ételek mellett nagy hangsúlyt kap a sváb kultú-
ra, életmód megismerése.

– A gyerekeknek azért fontos, hogy lássák a régi Magyar-
ország építészetét, mert így elképzelhetik, hogyan éltek
õseik. Az idõsebbeknek azért fontos, hogy aki emlékszik rá
gyerekkorából, frissítse az emlékeit, az idõsek emlékeznek
erre az idõszakra, gondolom számukra is ez egyfajta nosz-
talgia. Azt gondolom, hogy a kultúra kortalan. Ha úgy van
összeállítva a program, ahogy itt, akkor lényegében a pici
gyerekektõl kezdve az egész idõs emberekig, mindenki
megtalálhatja, amit éppen keres – nyilatkozta dr. Ulrich
Attila alpolgármester.

A sajtótájékoztatón elhangzott, a rendezvényen bemu-
tatnak majd egy makettet, mely azt jeleníti meg, hogy a
Sóstói Múzeumfalu területére egy sváb portát terveznek
építeni. A programok 10 órakor kezdõdnek, majd egé-
szen délután 6-ig fognak tartani.

Felhõben õrzött titkaink
Marik Sándor interjúkötetének bemutatója. A könyv
ajánlója: Jánosi Zoltán, a Magyar Napló fõszerkesztõ-
je.
Idõpont: szeptember 6. 16.30-tól. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A Dél Keresztje
Dr. Sipos László vetített képes elõadása – Brazília, Ar-
gentína, Peru.
Idõpont: szeptember 7. 17.00 óra.
Helyszín: Városmajori Mûvelõdési Ház.

Kácsor-Ignácz Gabriella, Baloghné Szûcs Zsuzsanna
és dr. Ulrich Attila
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Az árvaháztól a Kertmunkásképzõ Iskoláig 1.
A Nyíregyházi Jótékony Nõegylet 1868-ban árvahá-

zat létesített. A gondozottak számára 1870-ben a Pa-
csirta utca egyik épületét vásárolták meg. Az árvaház
Ferenc József feleségének halálát követõen felvette az
elhunyt nevét, és Erzsébet árvaház néven folytatta ál-
dásos tevékenységét.

Mai számozással a Pacsirta utca 27. szám alatti tel-
ken található épület tetõzete 1900 szeptemberében ki-
gyulladt. A nõegylet saját erejébõl és felajánlásokból
új hajlékot emelt az árváknak, amelyet 1901. június
17-én avattak fel. Az oszlopos tornácos épület egy nagy
és négy kisebb szobából, konyhából, kamrából és pin-
cébõl állt. Az egyik szoba a felügyelõé és a diako-
nisszáké volt, míg a nagyszobában 14 vaságyat helyez-
tek el az árvák számára. Anyagi nehézségek miatt az
árvaházat 1919-ben felszámolták, az épületbe mene-
kült családokat költöztettek, majd 1921-ben a nõegy-
let közgyûlése úgy döntött, hogy az épületet az állam-
nak ajánlja fel hadiárvaház céljaira. Az otthont a Nép-
jóléti Minisztérium 18 hadiárva gondozására alakította
át, s az a nõegylet kérésére továbbra is Erzsébet nevét
viselte.

Az árvaházat több alkalommal is meglátogató Pettkó-
Szandtner Aladár népjóléti miniszteri tanácsos 1923-
ban az épület bõvítése mellett döntött, a tervek elké-
szítésével Kálmán Károly mérnököt bízta meg. Az év
karácsonyát már ebben a kibõvített, 30 leányárva gon-
dozására alkalmas épületben ünnepelték a hadiárvák

Ruszinkóné Juszt Emma igazgatónõ vezetésével. Az
árvaházat 1931-ben megszüntették, az épületet a Ste-
fánia Szövetség Anya- és Csecsemõgondozó Intézeté-
nek adták át. A tervek szerint gyermekotthont és böl-
csõdét létesítettek volna, azonban ez nem valósult meg.
Egy évre itt rendezték be a városi ínségakció harmadik
konyháját, majd lakóknak kívánták kiadni, de nem akadt
bérlõ. Egy idõben itt gyakoroltak a Torna- és Vívóegy-
let birkózószakosztályának tagjai, majd a Magyar
Amatõrök Országos Szövetségének helyi tagjai fotó-
klubot létesítettek benne.

Az épület sorsa akkor rendezõdött megnyugtatóan,
amikor 1939-ben megnyílt benne a Kertmunkásképzõ
Iskola.


